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A TARTALOM: 

Településünk néma figyelői az erdei fülesbaglyok! 

. .
.

Az ősz közepétől figyelhetjük meg őket örökzöldek ágain ücsörögve.  

Szinte teljesen mozdulatlanul ülnek,, csak a fejüket fordítják, amint mozgásunkat követik.  
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Ilyenkor télen, amikor az útjaink fokozottan ki vannak téve 
az időjárás viszontagságainak, gyakrabban hangzik el a la-
kossági „ítélet”, hogy rosszak Jászladány önkormányzati 
útjai – és ez bizony igaz is. Pontosan tudják ezt az önkor-
mányzat tagjaivá megválasztott képviselők, és a települé-
sen élő polgárként, jól tudom magam is. Az elmúlt évek-
ben, az eltelt közel egy évtized alatt ugyanis, mindig volt 
valami fontos dolog, amely lekötötte a figyelmünket, és a 
meglehetősen véges anyagi erőforrásainkat is. Előbb a 
megörökölt pénzügyi „csődhelyzet” és a nyomasztó adós-
ságállomány rendezése, aztán az éveken át tartó szenny-
vízberuházás lebonyolítása, s a közvetlen közelmúltban 
pedig a Terület- és Településfejlesztési Operatív Program 
projektjeinek lebonyolítása. Az idei tél újra bebizonyította, 
hogy az útjaink kátyúzása csak ideig-óráig jelent megoldást 
a rossz állapotú belterületi útjainkon. Aszfaltozni kellene – 
szól az érthető lakossági következtetés, melyet egyre gyak-
rabban szögeznek nekünk, választott tisztségviselőknek is. 
Nincs is ebben közöttünk vita, csak hát, tesszük fel ma-
gunknak is a kérdést: miből? Hiszen az önkormányzatnak – 
a településnek – nincsenek súlyos százmilliói, amelyekbe 
ezek a munkák kerülnének. Az sem vigasztal bennünket, 
hogy hozzánk hasonló települések sokasága küzd ma a 
megyében, de az egész országban is, hasonló problémák-
kal. Nekünk itt, Jászladányon, a sajátunkkal szabad csak 
foglalkoznunk. Természetesen mi is látjuk itt, az önkor-
mányzatnál, az útjaink állapotát, és nehezen is viseljük, 
hogy igazából nincs, nem volt a kezünkben költségvetési 
eszköz e gondok megoldására. Hát pályázni kell! – érkezik 
rendre a válasz, a „megoldási javaslat”. Igen, tudjuk! De 
hová? Pályázni csak olyan célra, feladatra lehet, amelyre 
van kiírás a pályázati rendszerben, viszont útépítésre már 
elég régóta nincs. Miután pedig az útjaink állapotát a kép-
viselő-testület is tisztán látja – a tagjai itt élünk, s naponta 
kell nekünk is megszenvednünk a rossz utakat – tavaly el-
határoztuk: az elkövetkező időszak legnagyobb, legfonto-
sabb feladatának a közlekedési infrastruktúránk javítását 
tekintjük. Pontosan felmértük ezért a belterületi önkor-
mányzati útjaink állapotát, és kiderült: hogy a 43 km úthá-
lózatból összesen 24 kilométer vár még leaszfaltozásra. Ezt 
követően, hogy lássuk, mekkora anyagi terheket is jelent 
ennek a feladatnak a megoldása, kiválasztottunk 18 utcát, 
útszakaszt, melyre tervezőktől kértünk be és kaptunk ár-
ajánlatot, ezen útépítéseknek a tervezési munkáira. Az 
ajánlatok beérkeztek. Kiderült, hogy a 7,65 kilométernyi 
útaszfaltozás kiviteli terveinek elkészítése 15-22 millió fo-
rintba kerülne. E két szélsőérték között szóródtak a be-
adott ajánlatokban foglalt összegek. Hangsúlyozom: az 
aszfaltozásra szoruló útjaink egyharmadának a tervezési 
költségeiről beszélünk csupán. Informális beszélgetésekből 
tudjuk, hogy manapság 1 kilométernyi, 3 méter széles asz-
faltút megépítése durván 50 millió forintba kerül. (Csak a 
viszonyítás kedvéért írom ide, hogy a Kossuth Lajos utcánk 
szélessége ennek a duplája, vagyis 6 méter.) A szükséges 
szorzást ki-ki maga is könnyen elvégezheti: a jelzett, 7,65 

kilométernyi útszakasz aszfaltos kiépítése összesen mint-
egy 400 millió forintba kerülne most – ha találnánk rá pá-
lyázati támogatást. A saját költségvetési forrásainkból 
ugyanis, a jelenlegi önkormányzat-finanszírozási rendszer-
ben, még reményünk sincs egy ekkora beruházás megvaló-
sítására. Arról nem beszélve, hogy a jelzett útszakaszok 
túlnyomó részén a belvízelvezető rendszerhez is hozzá kel-
lene nyúlnunk, mert aszfaltútépítésnek csak úgy van értel-
me. Ez még további súlyos tízmilliókkal toldaná meg a 
számla amúgy is hatalmas végösszegét. Csak érdekesség-
képpen jegyezném meg, hogy Önkormányzatunk éves 
költségvetése, amelyből gazdálkodnia tud vagy kell, jel-
lemzően 1.500 millió forint körül mozog. Ebből kell megol-
danunk a kötelező és önként vállalt feladataink finanszíro-
zását, valamint 5 intézményünk fenntartását. Pályázat nél-
kül tehát nem megy a dolog, ez teljesen világos. Az önkor-
mányzatnál nem tehetünk mást, mint, hogy folyamatosan 
jelezzük a gondokat a döntéshozók felé, és figyeljük, hogy 
esetleg mikor nyílik meg pályázási lehetőség útépítésre is. 
Nem győzöm ugyanis ismételni: pályázni csak arra tudunk, 
amire aktuális kiírás van. Mi sem tehetünk másként, mint, 
hogy ilyen lehetőségre várunk, és, ha valami kisebb jelen-
tőségű – Jászladányon is jelen lévő – probléma megoldásá-
ra találunk közben új felhívást, akkor az elől sem ugrunk el. 
És, hogy mi lesz a beérkezett árajánlatok sorsa? Ebben a 
pillanatban még nem tudni. Az idei költségvetésünk terve-
zésekor fog ugyanis kiderülni, hogy lesz-e rá pénzünk, illet-
ve, ha lesz, akkor mennyi. Az is előfordulhat, hogy, az erő-
forrásaink nagyságától függően, bizonyos utcákat kieme-
lünk a „csomagból”, és csak azokra rendeljük meg a terve-
zést. Jelenleg még minden képlékeny ebben a kérdésben, 
de február végére, remélhetőleg, már okosabbak leszünk 
majd. Mindezt azért tartottam fontosnak megosztani itt az 
olvasókkal – a ladányiakkal –, hogy jelezzem: az önkor-
mányzat eszközei rendkívül szűkösek, és az ilyen nagyobb 
beruházásokra önerőből, állami forrás nélkül, gondolnunk 
se lehet. Addig is: jobb híján, marad a kátyúzás, és marad-
nak az átmeneti, állapotjavító beavatkozások. Jelenleg 
ennyit tudunk tenni. 

Bertalanné Drávucz Katalin 
polgármester 

„Aszfaltozni kellene!” 
Polgármester tollából 

 

FOGADÓÓRÁK! 
 

Értesítjük a lakosságot, hogy a polgármester vagy 

az alpolgármester minden hétfőn 9-11 óráig  

tart fogadóórát. A járványhelyzetre való  

tekintettel a polgármestert vagy  

az alpolgármestert a fogadóóra keretében  

az alábbi telefonszámon érheti el:  

06-57 / 817-951. 

Megértésüket tisztelettel megköszönjük! 
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Workshop a Telepprogramban 

Településünk életéből 

A Jászladány Nagyközségi Önkormányzat Komplex Telep-
program Jászladányon II. EFOP 1.6.2-16-2017-00035 szá-
mú projektjében a második workshophoz érkeztünk, 
online formában, melyben a képviselő-testület tagjait, és 
a helyi intézmé-
nyek munkatár-
sait informáltuk 
a program aktu-
alitásairól a pro-
jekt megvalósí-
tóival. 24 fő vett 
részt az online 
megbeszélésen. 
A Seresné Lados 
Éva vezette 
w o r k s h o p o n 
B e r t a l a n n é 
Drávucz Katalin 
p o l g á r m e s t e r 
asszony köszön-
tötte a megjelenteket. Nyitrainé Kiss Katalin szakmai veze-
tő ismertette a program előrehaladását. A telepprogram 
célja a szegregált lakókörnyezetben (Dohány utca és kör-
nyéke), mélyszegénységben élő hátrányos helyzetű embe-
rek társadalmi felzárkózásának és integrációjának segítése. 
Jelenleg a projektbe történő bevonás időszaka zajlik, a te-
rületen élő 16 és 54 éves korosztály tagjai közül. Folyama-
tos kapcsolatfelvétel, tájékoztatás zajlik, egyéni és családi 
fejlesztési tervek készülnek, mosási és szárítási lehetősé-
get biztosítunk, tevékenykednek a közösségfejlesztő szak-
emberek. A szociális munkásoknak szupervízió biztosításá-
ra van lehetőség. A start asszisztens igyekszik segíteni a 
gyermekes szülőket az óvodával és az iskolával történő 
együttműködésben. A kötelező nyilvánosság biztosítása 
megtörtént. 2021. március 1-től lehetőség lesz jogi - és 
adósságkezelési tanácsadás igénybevételére. A 

workshopon bemutatkozott az önkormányzat konzorciumi 
partnere az „Impulzus” Pályakezdők Munkaszocializációjá-
val Foglalkozó Szakemberek Egyesülete. A szervezet közel 
25 éve működik, céljai a hátrányos helyzetű lakosságcso-

portok közül a 
pályakezdő fiata-
lok, az alacsony 
iskolai végzettsé-
gűek, a GYES-ről, 
GYED-ről vissza-
térő nők, a 40 
éven felüliek, a 
romák, a fogya-
tékossággal élők 
munkaerő-piaci 
esélyeinek javítá-
sa. Számos pro-
jektet és képzést 
valósítottak meg, 
tudtuk meg Ba-

kos-Szabó Renáta szakmai vezetőtől. A telepprogramba 
motivációs, elhelyezkedést segítő tréningekkel, egyéni ta-
nácsadással stb., valamint a foglalkoztatási hivatallal és a 
munkáltatókkal való kapcsolattartással kapcsolódnak be. 
Dr. Nagyné Varga Ilona vezető közösségfejlesztő tájékoz-
tatta a workshop résztvevőit tevékenységükről, a közössé-
gi programokat készítik elő és a programban érintett intéz-
mények munkatársaival szakmai beszélgetést folytatnak, a 
szociális munkások is összefoglalták előrehaladásukat, 
mely szerint már több, mint 130 fő csatlakozott a telep-
program kínálta lehetőséghez. A program iránt érdeklődők 
információért a szociális munkásokhoz a Csillagpontba 
(Rákóczi út 12.), illetve a szakmai vezetőhöz fordulhatnak 
(tel.: 30/912-85-41). Várjuk az érdeklődőket! 

Nyitrainé Kiss Katalin 
szakmai vezető 

Védőoltás az Ozoróczky Mária Szociális Központban 

2021 január 16-án intézményünkben is elkezdődött a ko-
ronavírus elleni vakcina beadása. A Moderna Covid-19 
vakcina első oltását kapták meg lakók és dolgozók, össze-
sen 120 fő. Az oltásokat szakképzett személyzet végezte 

orvosi felügyelet mellett. Az oltás rendben zajlott minden 
lakó és dolgozó jól érzi magát. A második oltásra 28 nap 
múlva kerül majd sor .        Müllerné Braun Erika  

intézményvezető 
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2021. január 
22-én, pénte-
ken a Nagy-
községi Jó-
zsef Attila 
Művelődési 
Házban tar-
tott véradást 
a Magyar 
Vöröskereszt 
Jász ladányi 
Szervezeté-
nek szervezé-
sében, az 
O r s z á g o s 
V é r e l l á t ó 

Szolgálat. A véradás biztonságos feltételeiről a jászladányi 
szervezet gondoskodott, az OVSZ által korábban megálla-
pított és a szolgálat honlapján közölt előírások szerint. A 
véradásra érkezőket már az ajtóban fogadták, ahol a köte-
lező kézfertőtlenítés után megmérték a testhőmérsékletü-
ket. Mindazok, akik átestek ezen az előzetes szűrőn, csak 
azok léphettek tovább, és természetesen mindaddig, amíg 

az épületben tartózkodtak a szájmaszk viselése szintén 
kötelező volt. A véradás a pandémiás időszakban is lehet-
séges, hiszen ahogyan az Országos Vérellátó Szolgálat tájé-
koztatójában áll: „a koronavírus cseppfertőzéssel terjedő 
betegség, a fertőzés tehát vérátömlesztéssel nem adható 
tovább”. A segítők a véradás ideje alatt arról is minden 
részvevő számára fertőtlenített írószerről gondoskodtak a 
kérdőív kitöltéséhez, valamint egyéb dokumentum aláírá-
sához és gyakoribbak voltak a munkafelületek fertőtleníté-
sei is. Ezen alkalmakon, akik már segítettek ilyen formában 
tudják, hogy a résztvevők számára mindig biztosítanak fris-
sítőt és harapnivalót is. A frissítőt még véradás előtt cél-
szerű meginni, mert így könnyebb elkerülni, hogy a hirte-
len folyadékvesztés megviselje a szervezetet. A hidratált-
ság mellett, ilyenkor néhány szem keksz elfogyasztása is 
javasolt. A helyi szervezők minden alkalommal biztosítják 
ezt, amelyet a Véradó Bankett bevételeiből tudnak finan-

szírozni, ám ez 2020-ban, a járványhelyzet korlátozásai 
miatt elmaradt, így a januári véradáshoz önzetlen adomá-
nyozók ifj. Szűcs István és Visnyei László (Tinó) anyagi hoz-
zájárulásából sikerült megvásárolni a szükséges ételt és 
ital. Január 22-én tizennyolcan adtak vért, és segítettek 
ismeretlenül valakinek, hogy élete egészségesen folytatód-

hasson. Ha-
gyományosan 
a Véradó Ban-
kett keretében 
történik a ki-
tüntetett vér-
adók köszön-
tése is, amely-
re rendhagyó-
an, szintén 
január 22-én 
került sor, me-
lyet a OVSZ 
a d a t b á z i s a 
alapján tarta-
nak nyilván. A 
2020-as év-

ben: tízszeres véradók: Balogh Róbert, Göröcsné Szalma 
Éva, Pálszabó Róbert. Harmincszoros véradók: Mezei Nor-
bert, Pintér Sándor. Hatvanszoros véradó: Kiss Csaba. Ki-
lencvenszeres véradó: Drávucz Károly. Fehér Linda, 
Tánczos Beáta, Vincze Róbert, Fejes Nikolett és Fejesné 

Turucz Ildikó 2020-as évben lett első véradó. Gratulálunk 
nekik! A délután folyamán, a helyi szervezet tagjainak ko-
ordinálásában, a különleges körülményekhez is alkalmaz-
kodva, jó hangulatban, zavartalanul telt a „munka” és iga-
zán eredményes napot zártak a szervezők, akik itt szeret-
nének köszönetet mondani a Környezetvédő Nyugdíjas 
Klub tagjainak, a művelődési ház munkatársainak, és mind-
azoknak, akik a járványhelyzetben is vért  
adtak.  

Gyárfás Lajos 
Magyar Vöröskereszt Helyi Szervezetének titkára 

Véradás a veszélyhelyzetben 
Településünk életéből 
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Édes Drágáim! 
Háborús emlékezet 

Felkérést kaptam egy cikk megírására a Doni katasztrófá-
ról. Őszintén bevallom én és a Don-kanyar elég messze 
voltunk egymástól térben, időben és be kell vallanom azt 
is, hogy ezidáig lélekben is. De eleget tettem a felkérés-
nek, utána olvastam és most valahogy ebben a vírus súj-
totta mai valóságban sok mindent átértékelve (magányt és 
távolságot jobban átérezve) megpróbáltam visszautazni az 
időben, kort és nemet váltani és a múltból üzenni azoknak, 
akik ezt a cikket olvassák. A levélrészletek fiktívek, én ír-
tam őket, talán magamnak, de minden bennük szereplő 
tény valós, forrásom az internet (wikipédia, melyből bizo-
nyos részeket jelen cikkbe is beemeltem) és régi  
történelemkönyvek voltak. 

*** 
1942. május 20 - Kurszk. „Édes Drágáim! 
Ma érkeztünk meg a frontra. Odahaza már nem volt érke-
zésem indulás előtt hosszabban elbúcsúzni tőletek, pedig 
annyi mindent szerettem volna még mondani. Ezért dön-
töttem úgy, hogy amikor csak időm és erőm engedi, írok 
nektek. A háború embert próbáló dolog és mi jó reménnyel 
indultunk neki, de nem tudhatom, látjuk e még egymást 
valaha. Mivel ti az állomásra már nem jöhettetek be és itt 
sem vagytok velem, ezért nem láthattátok, azt a rengeteg 
katonát, a rengeteg vonatot, a sok hadi felszerelést, lova-
kat, szekereket, ágyúkat. A kis Józsikának mennyire tet-
szett volna mindez! És a sok- sok fiatal deli katona! Juliska 
igencsak pirult volna előttük. Mi is csak a parancsnokain-
kon keresztül tudtuk meg, hogy több mint 200 ezren indul-
tunk neki 1942. április 17-én Oroszországnak, és még júliu-
sig folyamatosan jönnek majd a leventék, vitézek és bajtár-
sak. Több mint 800 vagonnyi ember és szállítmány!!! Gya-
logdandárok, kerékpáros- és huszárszakasz, illetve egy kí-
sérő könnyűágyús üteg, páncélos hadosztály és repülők is 
zúgtak el a fejünk fölött tucatjával, Jány Gusztáv altábor-
nagy úr a hadtest vezetője megígérte, hogy nem látunk 
semmiben sem hiányt, hamar legyőzzük a németek által 
meggyengített orosz seregeket és hamarosan  
hazatérünk...”  
1942. június. „Édes Drágáim! 
Még élek, bár a harcok már elkezdődtek. Eddig győztesek 
és bizakodóak vagyunk! A magyar, román, olasz és német 
hadtestek vonulnak előre. Átkeltünk a Don folyón és las-
san, de biztosan kiépítjük állásainkat. Az oroszok nem na-
gyon állnak ellen erőinknek. Azt azért látjuk, hogy a ma-
gyar felszerelés, a magyar fegyverek jóval alul maradnak a 
németéhez képest, de a magyar harci szellemet még a né-
metek is dicsérik! Az otthonról most érkezők fáradtak, 
mert nem tudták őket a frontig hozni, ebben a rekkenő 
nyári hőségben gyalog tettek meg több száz kilométert, de 
legalább leveleket és híreket, meg reményt hoztak  
nekünk…”  
1942. augusztus 28. „Édes Drágáim! 
Úgy tűnik végre lesz egy kis nyugalmunk. Sok-sok harc 
után a teljes 2. magyar hadsereg előrevonása a Don vona-
lához 1942. augusztus 25-re befejeződött. A mi feladatunk 

– a többi szövetséges hadsereggel együtt – a Don vonalá-
nak védelme és a Sztálingrádi csatát vívó német egységek 
szárnyának biztosítása. Most várunk.  
Minden Sztálingrádon múlik...” 
Az ekkorra már jelentősen meggyengült hadseregnek (kb. 
80-90 ezres harcoló létszám) kb. 200 km-nyi frontot kellett 
védenie. Ennek következtében a kiépült magyar védővonal 
papírvékony volt, tartalékok, mélység nélkül. Hiányoztak 
az eredményes védekezéshez szükséges (elsősorban pán-
céltörő) fegyverek. A védelem azon a feltételezésen ala-
pult, hogy a szovjet erőket leköti a Sztálingrádi csata és 
nem lesznek képesek támadó hadműveletekre. Lajtos Ár-
pádnak, a hadsereg vezérkari tisztjének szavaival: „1942. 
szeptember végével leharcolt, létszám és anyag tekinteté-
ben erősen megfogyatkozott, önbizalmában legalábbis 
megrendült magyar 
hadsereg állt a Don 
partján, vele szemben 
már minden vonatko-
zásban fölényes ellen-
fél. Mind ez ideig el-
maradtak azok a ki-
egészítések, amelye-
ket induláskor kilá-
tásba helyeztek, és az 
eddigi események 
során nélkülözhetet-
lennek is bizonyultak. 
A doni magyar hadse-
reg mindinkább úgy 
érezte, hogy otthon 
már „leírták”. A tél 
küszöbén áll, de az 
ehhez szükséges segítségből eddig semmit nem látott. 
Mindenki a váltást várja.” Mivel ekkor a németek már 
minden erőforrásukat Sztálingrádra összpontosították, a 
hadsereg ellátása egyre hiányosabbá vált, a veszteségeket 
nem pótolták. 
1942. december 17. „Édes Drágáim! 
Már régen nem írtam nektek, mert remélem, hogy hama-
rosan személyesen mesélhetem el, mindazt, amit átéltünk. 
De mivel lehet, hogy már nem látlak benneteket soha töb-
bé, ezért írok, lehet utoljára. Éhezünk. Egyre kevesebb élel-
met kapunk, sokszor már csak száradtan, romlottan. Egyre 
többen vagyunk betegek. Kinek a hasa megy, van, akinek 
folyton hánynia kell, van, aki folyton fázik, van, akiben any-
nyi erő nincs, hogy a fegyverét felemelje, vagy keze nincs 
már hozzá. Van, akinek lefagytak az ujjai, vagy az orra, 
olyan is van köztünk, akit meglőttek és amputálni kellett 
valamelyik végtagját. Nincs kötszer elég, nincs gyógyszer 
elég, nincs elég utánpótlás töltényből, emberből, fegyver-
ből, ételből, ruhából, nincs tüzelőanyag. El vagyunk kese-
redve. Kezdetben még volt köztünk, aki nótával, tréfával, 
játékokkal, imával erőt öntött belénk, volt, hogy üres 
időnkben kis szobrokat farigcsáltunk, hogy legyen majd 

A katona középen Rimóczi András.  
A kép valamikor 1939-40 között készült. 
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mit hazavinni ajándékba, de mára már mindenki csak fek-
szik, mint a halottak vagy járkál le-fel, mint a ketrecbe zárt 
állatok. A lelkünkben oly nagy a keserűség, hogy ima he-
lyett csak szitok és átok jön ki a szánkon, ezért inkább hall-
gatunk. Olyan is van, aki folyton sír, vagy álmában kiabál. 
Van, aki megőrült és volt olyan is, aki kirohant a téli éjsza-
kába és már csak a lövéseket hallottuk. Nem tudom van-e 
pokol a halál után, de úgy gondolom, hogy mi már itt le-
róttuk a bűneinkért járó áldozatot...” 
Sztálingrád nem esett el. 1943 januárjában már látható 
volt, hogy a szovjetek támadást fognak indítani a Don folyó 
mentén. A túlerőben lévő szovjet hadsereg hosszas előké-
szítés után 1943. január 12-én 30⁰C fokos hidegben meg is 
indította az Osztrogozsszk-Rosszos hadműveletet. 
1943. január 20. „Édes Drágáim! 
Menekülünk. Én is. Hazafelé. A szovjet harckocsik és 
sígyalogság mélyen benyomultak a vonalaink mögé. Aki 
közülünk megpróbált ellenállni, azokat megölték, az ellen 
nem álló menekülőket lefegyverezték, engem is, de utána 
nem bántottak, hagytak bennünket tovább menekülni. 
Most itt vagyunk az orosz télben, ismeretlen hómezőkön és 
minden percben küzdve az életünkért vánszorgunk nyomo-
rék testtel és nyomorék lélekkel nyugat felé, hazafelé. A 
rendes utakat kerüljük, mert félünk, egyrészt szovjet légitá-
madásoktól, másrészt saját tisztjeinktől, akik hadbíróság 
elé állíthatnak bennünket, mint gyáva hazaárulót, dezer-
tőrt. Az eddig szövetséges németek is elveszik a felszerelé-
seinket, ha megtalálnak és még azt sem engedik meg, 
hogy az általuk még megszállt falvakban éjszakázzunk en-
nivalót és a hideg ellen valami fedelet keresve. Melegedni, 
megpihenni az elpusztított, felgyújtott üres falvak tüzénél 
tudunk, táplálékul a megfagyott lovak húsát esszük, ha 
találunk...” 
1943. április 24. „Édes Drágáim! 
Élek!!! És utazok hazafelé!!! Hozzátok!!! El sem tudtam 
hinni, amikor feltettek bennünket a vonatra, bennünket, 
maradékokat, fél halottakat, testben vagy lélekben nyo-
morékokat, vakokat, őrülteket, hogy igen vége van! Hogy 
hazamehetünk! Órákig csak sírtam!!! Eddig bármit láttam 
és éltem át nem tudtam sírni, de most felszakad a lelkem-
ből valami, olyan erővel, mint még soha!!! Itt vagyok és 
megyek haza!!! Édes Istenem! Még nincs egy éve, hogy 
dalolva, nyári napsütésben büszkén, egészségesen, hittel 
telve utaztunk az orosz mezőkön és érkeztünk meg a Don 
folyó gyönyörű vizéhez és azóta mintha évszázadok teltek 
volna el! Több mint 200.000-en mentünk és több mint 
120.000 odaveszett!!! Megöregedtünk. Megnyomorod-
tunk. Meg sem fogtok talán ismerni! Lefogytam, megőszül-
tem, megráncosodtam, pedig idén még csak 28 éves le-
szek. Nem tudom, nem tudom, hogy éltem túl! Isten sege-
delmével, mert, hogy néha azt sem tudtam, hol vagyok, 
mit csinálok, sokszor azt mondtam, hogy feladom, lefek-
szem és hagyom, hogy magához öleljen az ég. De aztán 
meghallottam Józsika kiabálását, Juliska kacagó hangját 
és újra felemeltem a lábam és csak mentem, mentem és 
most már pihenhetek, és hamarosan átölelhetlek bennete-
ket, mert szerencsére megmaradt mind a két karom és 

lábam..." 
Január 24-én Jány 
vezérezredes kiadta 
hírhedt „A 2. magyar 
hds. elvesztette be-
csületét…” kezdetű 
hadparancsát, amely-
ben a katonákat gyá-
vasággal vádolta, és 
drasztikus fegyelme-
ző intézkedéseket 
rendelt el. A parancs 
osztatlan felháboro-
dást keltett. Horthy 
márciusban a parancs 
visszavonására utasí-
totta Jányt. Az 1943. 
április 4-én kelt had-
seregparancs utolsó bejegyzése így hangzik: „Az eddig be-
érkezett harcjelentésekből és egyéb adatokból megállapí-
tom, hogy a 2. magyar hadsereg a téli hadműveletek folya-
mán becsületét nem vesztette el, hanem sokáig a Don-
parton keményen állta a harcot, sőt a hadsereg egyes csa-
pattestei és ennél magasabb kötelékei olyan ragyogó fegy-
vertényekkel tűntek ki, melyek a régi magyar katonai hír-
névhez mindenben méltóak, és felveszik a versenyt bár-
mely hadsereg kimagasló fegyvertényeivel.” A hadsereg 
maradványait április 24-én elkezdték hazaszállítani, a had-
sereg-parancsnokság működését 1943. április 30-án be-
szüntette. Az utolsó vonat május 30-án indult haza. A 2. 
magyar hadsereg a Magyar Királyi Honvédségnek az 
1941/42-ben érvényes hadrendben nem szereplő alakula-
ta volt, amelyet 1942-ben állítottak fel, és a keleti hadszín-
térre küldték harcolni. A németek a teljes magyar hadse-
reg orosz frontra történő kiküldését követelték. Annyit 
sikerült elérni a tárgyalások során, hogy ne a teljes magyar 
hadtest vonuljon ki Oroszországba, ennek viszont az volt 
az ára, hogy a kiküldött 2. magyar hadsereg nem magyar, 
hanem német irányítás alá került, alig kiképzett és gyen-
gén felszerelt volt. A hadsereg 1943 januárjában a 
Voronyez körzetében vívott harcok során rendkívül súlyos, 
megsemmisítő veszteségeket szenvedett. A Don-
kanyarban vívott harcok a magyar hadtörténelem legszo-
morúbb fejezetei közé tartoznak: a megfelelő fegyverzet 
és felszerelés nélkül kiküldött, lehetetlen feladattal megbí-
zott honvédek ezrei szenvedtek, és vesztek oda a 40⁰C fo-
kos orosz télben. Hogy megérte-e? Hogy történhetett vol-
na-e másképp? Értelmetlen kérdések. Megtörtént. Újabb 
tanulságul nekünk, akik ma itt vagyunk és ha egymástól 
kissé távolabb, de mégsem a fagyos földön fekve kell – 
nem a fegyverekkel és a pokollal, hanem – a napi  
problémáinkkal szembenéznünk.  

T.E. 
(A cikkben szereplő fotók a Gaál István Helytörténeti Kör 
gyűjteményéből származnak, köszönjük, hogy a rendelke-
zésünkre bocsájtották őket.) 

A képen Bagi János, 
aki elesett a  

II. világháborúban. 
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Csapadékmennyiségek Ladányon 1905 és 1913 között –  

a bizonytalan adatok időszaka 
Jászladány közigazgatási területén először a 19. számú 
csatornaőrháznál indult meg a csapadékészlelés, még 
1901 szeptemberében. Ezen a helyen az észlelés egészen 
1916-ig folyamatos volt, majd végleg megszűnt. Az őrház-
nál régi rendszerű, Anderkó-féle csapadékmérőt használ-
ták, így adatai pontatlanok lehettek. A település belterüle-
tén – pontosabban az iskola udvarán – 1905 májusában 
kezdődött meg a csapadékészlelés, ám az 1913-as év során 
már hiányosan közöltek adatokat, mígnem a következő 
évben már el sem kezdődött az észlelés. Egészen 1928 áp-

rilisáig kellett várni, amikor újraindult a megfigyelés, amely 
néhány hónapos kihagyásokat eltekintve az 1970-ig folya-
matosan működött. Az 1905-ös év első négy hónapjáról 
interpolált adatok maradtak venni. Ez azt jelenti, hogy a 
meteorológusok a környező észlelőállomások, valamint a 
meglévő adatokból próbáltak visszakövetkeztetni a hiány-
zó értékekre. Ami az évet illeti, esőzésben gazdag volt (524 
mm) olyannyira, hogy még november 16-án is az egész 
Alföldre kiterjedő – az ekkor már igen csak szokatlan – zi-
vatarról jelentettek. 1906-os év az akkori megszokottnál 
csapadékosabb (546 mm) volt – a 9 év második legcsapa-
dékosabbja –, és átlagosan 0,5⁰C-al melegebb. A nyár bizo-
nyult hűvösebb és esősebb időszaknak, mindamellett a tél 
pedig enyhébbnek bizonyult. Az év hőmérsékleti ingadozá-
sa alacsonyabb volt. 1907-ben jóval kevesebb (402 mm) 
csapadék hullott. A vizsgált 9 évben ekkor a legkevesebb. 
1908-ról hasonló mondható el (445 mm). Az év tavasza 
szokatlanul meleg volt, míg a nyara és ősze hűvös. 
„Aszaló” hőség és korai fagy jellemezte az esztendőt. Aho-
gyan egy évvel később írta Massány Ernő meteorológus: 
„játszi szeszélyessége kigúnyolt minden tapasztalati s a 
néphitben élő szabályt.” A csapadékmennyiség országos 
szinten átlag alatti volt. Augusztusban a ciklonok sora érte 
el az Alföldet. Míg júniusban és júliusban 15, valamint 22 
mm eső esett, addig augusztusban 117 mm. Ám ezt köve-
tően újra csekély mennyiségű csapadék hullott és az évet 
főleg a szárazság jellemezte. Az 1909-es év az átlagok te-

rén nem volt nagyon eltérő (510 mm). Viszont gazdasági 
szempontból mégis gyengének bizonyult. Az előző évi ko-
rai fagy miatt a szántás elmaradt, míg az 1909-es év janu-
árja enyhe idővel indult és a vékony hóréteg gyorsan elil-
lant, majd beköszöntött februárban a fagy, ami a már föld-
ben lévő vetéseket tizedelte. A mezőgazdasági munkák 
március közepéig elmaradtak. Az április száraz és szeles 
volt, így gyorsan kiszárította a földet. Az időjárás májustól 
fordult kedvezőre, ám többnapig tartó fagy és néhol hava-
zás tarkította a hónapot, ezzel újabb csapást mérve a me-

zőgazdaságra. A június és július bőséges csapadékkal áztat-
ta az Alföldet olyannyira, hogy a már június második felére 
soknak bizonyult a gazdák számára. Augusztus szárazabbá 
vált, ami segítette a munkálatok elvégzését. Kedvező, eny-
he és száraz idő volt jellemző egészen novemberig és bár a 
hónap végére a fagy is beállt, a december enyhének bizo-
nyult és igen csapadékosnak. 1910-es esztendő 
Jászladányon ismét csapadékos volt. Az összmennyiség 
elérte az 564 mm-t. Az év azonban szélsőségesen zajlott. 
Míg márciusban egyáltalán nem hullott eső, addig április-
ban 102 mm. A vizsgált 9 évben a júniusi és a novemberi 
csapadék is kimagasló eredményt hozott, míg októberben 
csupán 8 mm-t mértek. 1911 az előző évi csapadékelosz-
láshoz viszonyítva arányosabb képet mutatott, azonban az 
éves mennyiség csak 499 mm volt. A nyár és az ősz kifeje-
zetten melegnek bizonyult és még novemberben is meleg 
és száraz volt az időjárás. A nyár során hullott kevés csapa-
dék a gabona vízi szállítására is hatással volt: a vasút túl-
terhelt lett, forgalmi nehézségei akadtak. Sávoly Ferenc 
meteorológus így írt 1912 elején az előző év őszéről: „az 
olyan csupa nap, csupa verőfény, csupa száraz őszi idő, 
amilyen az elmúlt őszé volt, és amely jóformán csak éjjelre 
kergeti az embert tető alá.” Az enyhe és száraz időjárás a 
fellépett kolera megfékezésében is segítséget nyújtott. 
1912 szintén különleges esztendő volt. A nyár során or-
szágszerte homályos szürkület lett úrrá. Túrkevén homá-
lyos volt a felhőtlen ég! Ezidőtájt csak találgatták az okát, 
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de minduntalan az 1883-as légköri eseményekhez hasonlí-
tották. Akkor a Krakatau vulkán kitörése borította a világot 
félhomályba. A találgatások igaznak bizonyultak, valóban 
vulkánkitörés okozta a jelenséget. 1912 júniusától októbe-
rig zajlott az alaszkai 
Novarupta kitörése, 
amely a vulkánkitörési 
index osztályozása sze-
rint a nyolcas skálán 6-os 
erősségű volt. Az év hő-
mérséklete alig tért el az 
átlagtól, azonban a hó-
napok közötti eltérés 
igen szélsőségesnek bi-
zonyult. Február és már-
cius 3-4⁰C-al volt mele-
gebb az átlagosnál, míg 
az év többi része, főleg a 
második fele végig hűvös 
volt. Az év első fele na-
gyon száraz, a második fele viszont nagyon csapadékos 
volt. Az Alföldön átlagosan 110-120 csapadékos nap volt 
az év során! A jászladányi adatok alig maradnak el a 9 év 
átlagától. Az év során hullott 492 mm csapadék jelentős 
része itt április és május, valamint szeptember hónapok-
ban hullott. A szeptemberi hőmérséklet átlagosan 5⁰C-al 
volt hűvösebb a szokásostól és ez a hideg az év végéig ki-
tartott. 1913-ban korán és hirtelen tavaszodott ki. A márci-
usi hőmérséklet az alföldi átlagtól 3,5⁰C-al volt magasabb. 
A meleg mellé szárazság párosult, s mindez fordult gyöke-

resen április közepén, amikor országos havazás és fagy 
jelentkezett. Hó végére azonban már a 28-30⁰C-t is elérte 
a hőmérséklet. Május 7-én mindez 4-5⁰C volt. A hőmérsék-
let csapongása pedig igen kártékony volt. Azonban a június 

5-6-ai kánikulát követő-
en már az őszbe hajlott 
az időjárás olyannyira, 
hogy 14-én már fagyott 
is. Július és augusztus 
hűvös és esős volt. 
Jászladányon júliusban 
125, augusztusban 114 
mm csapadék hullott. 
Egész évben összesen 
pedig 521 mm. Jelentő-
sen akadályozta az idő-
járás az aratást is. Végül 
pedig a búzában a sok 
csapadék tett kárt. Sok 
helyen csírázásba kez-

dett. Szeptember közepétől az évvégéig azonban a szára-
zabb időjárás volt jellemző. 1913 az utolsó vizsgált év, hi-
szen bő egy évtizedre befejezte csapadékfigyelő tevékeny-
ségét a jászladányi állomás 1905-13 között Jászladányon 
lehullott csapadék átlaga 494 mm volt. A 9 esztendőre ve-
títve a csapadék szórása nem volt 52,8 volt, vagyis bár volt 
szó aszályos évről és csapadékosról is, ám ezek mégsem 
bírtak akkora kilengéssel, mint amilyen a 30-as és 40-es 
években következtek. 

Vincze János Farkas 



Gyerekkorom kedves eseménye volt az iskolai farsang. 
Talán azért, mert a farsangra való készülődés oldotta a 
hosszú, sötét, és akkor még hideg és havas tél komorsá-
gát, és gyorsabban telt az iskolaidő is. Nincs még egy 
olyan ünnepünk, mely ennyire gazdag lenne mondókák-
ban, szokásokban, babonákban. A farsang hazánkban a 
karácsonyi időszakot lezáró január 6-ai vízkereszt és a hús-
vét vasárnap előtti 47. nap közé eső, (valahol február 4. és 
március 10. közé eső nap) úgynevezett mozgó dátumú ün-
nep. Eredete pontosan ismeretlen, de a hagyományok kö-
zött fennmaradt játékok, énekek, mondókák, szokások 
kereszténység előtti pogány (kelta, görög, római, germán, 
mezopotániai) termékenységi, tavaszváró eredetre utal-
nak. A kereszténység terjedésével az egyház próbálta eze-
ket az ünnepeket visszaszorítani, tiltani (hedonista, sok-
szor szexuálisan túlfűtött, dorbézoló, erőszakos jellegük 
miatt), de mivel ez nem sikerült, inkább keresztény tarta-
lommal töltötte meg azt és finomított rajta. Hazánkban 
erős itáliai (Mátyás király idejében hazánkban elterjedt) és 
német hatás figyelhető meg, maga a farsang szavunk is 
feltehetően német eredetű és a húsvétot megelőző böjtre 
utal (a 13-14. századból). Mi a 'karnevál' szót jóval ritkában 
használjuk más népeknél (olasz, brazil), jelentése ennek is 
a böjtre utal. A hosszú, hideg, sötét őszi és téli időszak, a 
bezártság minden élőlényt megvisel. Tél idején gyakoriak a 
betegségek és sajnos a halálesetek is (még ma is), régeb-
ben még inkább, mivel tél végére elfogyott az elraktáro-
zott élelem, a szervezet elhasználta tartalékait, kialakult 
egy erős vágyakozás a napfény, a meleg, az élet megújulá-
sa iránt. Nem véletlen tehát, hogy pont a farsang ennyire 
sokszínű és változatos. A múltban ez volt a párválasztás, 
eljegyzések, esküvők, céhes, batyus bálok, asszonyfarsan-
gok, a télűző felvonulások, téltemető szokások, vigassá-
gok, torkos csütörtök, a telet megszemélyesítő kisze báb 
égetések, maskarás felvonulások időszaka. Mivel a farsan-

got a húsvéti nagyböjt váltotta, ezért nem véletlen a nagy 
lakomák tartása sem. A téli sötétséget, szürkeséget ellen-
súlyozandó ezek a szokások általában hangosak, vidámak, 
színesek voltak. Én ebben a vírus sújtotta helyzetben sok-
kal nehezebben élem meg a tél lassú múlását, jobban átér-
zem a régi idők embereinek bezártságát, tavasz várását, 
ezért - ha most lehetne - elmennék egyet farsangolni, telet 
űzni. De ha már erre nincs lehetőség, arra biztatok min-
denkit, hogy olvasson utána a farsangi szokásoknak, nézze 
meg régi farsangokról készült fényképeit, keressen a tévé-
ben vagy az interneten minél vidámabb, talán pont a far-
sanghoz köthető műsorokat, süssön farsangi fánkot, segít-
sen a gyermekének farsangi jelmezt készíteni (sokkal na-
gyobb öröm és élmény, higgyék el, mint a tucat pókember 
és hercegnő jelmezek közül válogatni a boltban, és higgyék 
el azt is, hogy pár, otthon is megtalálható dologból, némi 
fantáziával bárkinek sikerülhet). Akinek nincs kisgyermeke, 
tegyen ki néhány színes képet, álarcot, farsangi szemüve-
get az otthonában, talán így a tavasz is hamarabb megér-
kezik és a lényeg, hogy a tekintetünkkel most már valami 
pozitív felé forduljunk, hátha végre „bevonzzuk”!     T.E. 

 

2021. február 10 
Farsang idején 

Hagyományaink, ünnepeink 

 

SZALAGOS FARSANGI FÁNK  
Egy recept a sok közül: (kb. 40-50 kisebb méretű, kb. 5 cm, vagy 20-30 nagyobb méretű kb. 8 cm-es fánkhoz) 
Hozzávalók: 50 dkg liszt (szoba hőmérsékletű, szűrőn, szitán átszitált), 3 dl langyos tej, 3 dkg friss élesztő, 3 evőkanál 
cukor, 3 dkg vaj vagy margarin, 2 db tojás sárgája, 1 csipet só 
Elkészítés: A tejet meglangyosítom. A langyos tejbe beleszórok 1 evőkanál cukrot, belemorzsolom az élesztőt. Hagyom 
az élesztőt felfutni (pár perc alatt olyan lesz, mintha vastag szürke hab borítaná a tejet). Eközben a lisztet tálba szitá-
lom, beleteszem a sót, a tojássárgáját, beleaprítom a vajat, a maradék két kanál kristálycukrot, majd beleborítom a 
felfuttatott élesztőt. Ezután az egészet összedolgozom. (összezárt félig marokba hajtott ujjakkal, mintha egyujjas kesz-
tyű lenne a kezemen, alányúlok a tésztának és felfelé, befelé mozduló kézzel „szaggató” mozdulatokkal összedolgo-
zom, a lényeg, hogy minél több levegő jusson a tésztába, nem gyúrom és dagasztom mint a kenyeret!). Ha egyneműre 
összeállt a tésztám, akkor letakarom és fél órát langyos helyen pihentetem, kelesztem. Ezután lisztezett felületen kb. 
hüvelykujj vastagra kinyújtom. Kiszaggatom (én vizes pohárral szoktam). A kiszaggatott tésztát letakarom, hagyom ad-
dig pihenni, kelni, amíg egy serpenyőben bő olajat melegítek (én kb. 1 liter olajban sütöm). Az olaj legyen a lehető leg-
forróbb. Ezután elkezdem kisütni. 3-4 darabnál nem teszek többet az edénybe. Mielőtt beleteszem a nyers tésztát a 
forró olajba a hüvelykujjammal mélyedést nyomok a közepébe, aztán letakarom egy fedővel az edényt (a legjobb az 
üveg fedő). Vigyázni kell, mert gyorsan sül. Én kb. 10-15-ig szoktam magamban lassan számolni, utána leveszem a fe-
dőt, megfordítom a tésztát, továbbsütöm még pár másodpercig, de már fedő nélkül. Ne süssük sokáig, inkább marad-
jon halványarany vagy barna, mert ha sokáig vagy nem elég forró olajban sütjük, megszívja magát olajjal és száraz vagy 
szivacsocs lesz. A kisült fánkot porcukorral hintem meg, tálalhatom lekvárral, nutellával, vagy a kimaradt tojásfehérje 
porcukorral felvert habjával, amelybe akár lekvárt is keverhetek (ezt „boszorkányhabnak” is nevezik). 
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Kocsis János bácsi emlékére 
Hol is kezdjem a folytatást? Az ígéretem kötelez, nem 
túlzás részemről, ha azt írom, hogy erre minden nap kell 
emlékeznem és emlékeztetnem magam. Az embert érik 
veszteségek. A mindennapok nehézségei, és az ünnepek 
előtti hajsza az idővel, mind csak hátráltatják az elcsen-
desedést. Kocsis János bácsi gyermeki lelkesedéssel kér-
dezte tőlem, hogy „Évikém, hogy tudsz, ilyen szépen írni? 
Alig várom mindig, hogy megjelenjen az újság!” - csak any-
nyi volt a válaszom: „Szeretek írni és emberekkel beszélget-
ni.” Nem vagyok tanult író, aki rendre jól műveli a tollfor-
gatást. Úgy tudok írni, ha jönnek a gondolatok. Most hall-
gatom Jani bácsi hangját, ahogy az élettörténetét meséli, 

ahogyan bemutatja a két keze által készített remekműve-
ket, azokat a tárgyakat, amelyek közül mindnek története 
van. Szerintem nem volt olyan, amelynek nem volt törté-
nete. Aztán arra a kérdésemre, hogyan tudja úgy használni 
az olajfestéket, olyan mesteri szinten, ahogyan csak a leg-
jobb festőművészek használják, Jani bácsi szerényen, hal-
kan válaszolt: „Nem vagyok én művész…” Talán az volt a 
közös bennünk, hogy szerettük és szeretjük azt, amit csi-
náltunk, csinálunk. Szeretünk alkotni, tenni. Mesélt a ré-
gen itt élt emberekről például Bíró Jani bácsi festőről, a 
KTSZ-es dolgozókról, Gavaldik Lajos bácsiról, a családtagja-
iról. 1956-ról, milyen volt, amikor áthúztak a repülők 

A gyertya hitünk jelképe 
Mennyire igaz: aki hisz, nem jár a sötétségben. Gyertya-
szentelő Boldogasszony ünnepe az az ünnep, amely a ka-
rácsony hangulatába ringatja vissza az Istenhívő népet. 
Negyven nap telt el a kis Jézus születése óta. A Boldogsá-
gos Szűz a legszentebb gyermeket gyengéden öleli magá-
hoz. A Gyertyaszentelő ünnepe igazából a Szent Szűz ün-
nepe. Micsoda boldogság – Boldogasszony –, ezt az arany-
hajú, gőgicsélő gyermeket a keblére ölelni! Ő földre lépett. 
„Világosság a Világosságtól” Péter és János apostolok a 
jeruzsálemi nagytemplomban kéregető koldusnak ezt 
mondták: „Nézd aranyunk, ezüstünk nincs, de amink van, 
neked adjuk.” - és Jézus nevében talpra állították a járni 
nem tudót. A Szűzanya minden jó kereszténynek nagy-
nagy szeretettel nyújtja oda gyermekét. Ennél szebb, drá-
gább ajándékot aligha kaphatnánk. „Per Mariam, ad 
Jesum!”- ősi Mária kongregációs jelmondat, melynek fordí-
tása: „Máriával Jézushoz!” Mily csodálatos érzés lehetett 
az Atyaisten, szűzen szült fiával egy fedél alatt lakni kisko-
rában. Őt táplálni, gondozni. Egy lelki író szerint ezek vol-
tak a Szűzanya nemcsak mézes hetei, hanem a mézes évei. 
Ekkor volt ő igazán Boldogságos Szűz. Úgy beszélik, hogy 
minden anya a fiát egy más valakinek, egy leánynak neveli 
fel. Csak a papok édesanyái nevelik fiaikat Isten Népének 
szolgálatára. A Szűzanya pedig Jézusát az egész világnak 
adta és adja. Ő a Te Istened, mert közel sem tudod úgy 
szeretni Őt, ahogyan Ő szeret Téged. Mindenre gondol a 
keresztény hívő Gyertyaszentelő Boldogasszony ünnepén. 
Nézzünk hát bele a gyertyák táncoló lángjába és kérdezzük 
meg tőlük, mit mond nekünk az ő fényük? A gyertyák fé-
nye a hitet szimbolizálja. Az élő, meleg hitet. Az Ószövet-
ségben Jahve, az Úr, égő csipkebokorban jelent meg, és 
meg is mondta a nevét: „Én vagyok, Aki vagyok, és Veled 
vagyok és Létezek.” Aztán az Úr az ő népét világító tűzfel-
hővel vezette az Ígéret Földjére. A Tízparancsolatot cikázó 
villámok és fényjelenségek kíséretében hirdette ki a világ 
népének Mert a Tízparancsolat olyan kőbevésett törvény, 
amely kötelezően érvényes minden időkben. A hittanórán 
egy okos kisfiú megjegyezte: „Nem is kellene azt a sok pa-
ragrafus törvényt fabrikálni! Elég lenne a rendhez, ha az 
emberek a tízprancs törvényeit komolyan vennék.” Azután, 
az Újszövetség hajnalán a ragyogó csillag hirdette, hogy 

Isten Betlehemben a Földre lépett. Szent Pál írta Timóteus 
apostoltársának: „Az Úr a megközelíthetetlen Világosság-
ban lakozik.” A szentmisékben is, amikor a Hiszekegyet 
imádkozzuk: „Isten az Istentől Világosság a Világosságtól.” 
De vessük fel a kérdést, hogy ekkora fényözönt, mint a 
keresztények Jézusba vetett hitét, miért éppen a gyertyák 
szerény fénye jelképezi? Először is azért, mert a gyertyá-
nak van múltja és történelme. A gyertyafény világította 
meg a katakombákban a titkon szentmisén résztvevő óke-
resztények áhítatos arcát. A gyertya azután, az üldözések 
megszűntével fölkerült az épülő keresztény bazilikákba. 
Változtak a korok és az emberek, de a gyertya az örök, a 
változatlan hit jelképe, ott lobogott az égbetörő, magas 
gótikus dómokban. Ott ragyogott a reneszánsz, barokk 
gazdag díszítésű oltárain. Liturgikus szabály, hogy úgy sza-
bad bemutatni szentmisét, hogy az oltáron legalább egy 
gyertya égjen. Gyertyafény, nem a modern látványos vilá-
gító fénytestek. A gyertya lángja, meleg fénye olyan, mint 

az ember lelkében élő, lobogó hit és buzgóság. Mindkettő-
re nagyon kell vigyázni. Elég egy hitetlen légáramlat, és ha 
nem vigyázunk, kialszik hitünk fénye. A gyertya egyenes, 
tartása van. Dicséret, ha alakit így nevezünk, aposztrofá-
lunk. A gyertya általában fehér és az erkölcsi tisztaságtól 
beszél. Természetes, hogy kell a fejlődés, de józanul ve-
gyük észre és lássuk, hogy hit és erkölcs nélkül a  
tudomány, a modern fejlődés nem gazdagít. 

főtisztelendő Pataky Vidor 
településünk díszpolgára 



 

2021. február 12 Emlékük, mint lámpafény 
Jászladány fölött, bár ezekről az időkről nem akart bőveb-
ben beszélni. Mesélt a katonaság előtti időszakról, a mos-
tani művelődési ház helyén működő jászladányi ipartestü-

letről. A színjátszó körről, ahol a helyi állatorvos felesége 
tanította be a fiatal és fess Kocsis Jánost, a többi amatőr 
színésszel együtt. Fotókat mutatott és név szerint sorolta 
ki van rajta. ,,A Horváth Sanyi bácsi állatorvos felesége, az 
volt a színésznő. Hat hétig tanított be bennünket. A Noszty 
fiú esete Tóth Marival darab egy évig ment teltházzal. A 
Noszty hadnagy főszerepét én játszottam. Meghoztuk a 
kölcsönzőből a ruhát Pestről. A nép annyira szomjas volt, ki 
volt éhezve, akkor nem volt tv, nem volt semmi… bele is 
gyöttem egy kicsit. Aztán a helyi földműves szövetkezet is 
kedvet kapott. Bejelentkezett és gyöttek, hogy játsszak. 
Jött a Tálas Marika, aztán Gavaldik Feró felesége, Gulyás 
Éva is, hogy vállaljam el. Ott voltak a kereskedők, a hente-
sek, a mindenféle…dzsentrit kellett játszani, de nem emlék-
szem melyik darab volt. A díszletet is itt, maguk a brigád 
tagjai készítették, a zenét Tuskóék, az Aladár apjáék adták 
a színdarabok mellé, ők voltak megfogadva és húzták, 
amit kellett. Nagy volt a közösségépítés, példa lenne ez a 
mai ember számára.” Az évek alatt műhelyében igyekezett 
gépesíteni, és a nehézségek ellenére is keresete a munkát. 
Soha nem félt a kemény munkától. A kipróbálás után bele-

szeretett az intarziás tárgyakba. „Sakktábla dobozt körül-
belül 60 darabot, és az igényesebből, a faragottból 400 
darabot készítettem. Saját magam jöttem rá a technikára, 
bútorgyártásra még a KTSZ-ben. Lázár Vilmos világbajnok 
fogathajtónak is én készítettem a szekrénysort, hétméter 
sarokra összeépítve. 49 szekrénysort készítettem, 5-10 szo-
bás panziókba koloniálbútorokat.” - sorolja büszkén a 
munkáit. Aztán megépült az asztalosrészleg, de otthagyta 
és otthon dolgozott tovább. „A nagyapa idekerült, a fele-

ségem még dolgozott 
egy pár évet, de akkor 
nyugtalanságom a 
tetőfokon volt. Az 
öcsém azt mondta 
csavargónak titulál-
nak, ne utazgassak 
semerre. A festőáll-
ványt már rég nem 
használta. „Nincs már 
kedvem hozzá. Ízüle-
tes a kezem, alig al-
szok rá annyira fáj. 
Meg a vállam, a nagy 
gyaluval 10 évig dol-
goztam. A kemény fák 
az embert megdolgoz-
zák. Édesapáméknál volt ez a régi, félbehagyott munka” – 
majd egy intarziaképet mutatott – „kőris szegély diófa fur-
nérra. Olyan türelmi munka, hogy magam se tudom, hogy 
volt türelmem hozzá, de olykor fél nap vagy egész éjszaka 
csináltam. A képeket, az aprólékos figurákat, az arcokat, a 

kalapot solingen borotvával készítettem, kettőt is elkoptat-
tam. Másfél évig készítettem ezt a képet, de most már 
nem megy. Sok mindenre kíváncsi lennék, de már nem me-
hetek sehova. Olyan bajaim vannak mán, hogy erre is ké-
szülnöm kellett, hogy maguk jöttek. Tavaly voltam vastag-
bél vizsgálaton, de a lakást sem hagyhatom. A 87 év sok 
mindent kihozott. Bemegyek délután a feleségemhez az 
otthonba. Előveszem hol az egyik albumot, hol a másik 
albumot, végiglapozom a régi időket. Nagy alvó soha nem 
voltam. A lényeg, amiről még nem beszéltünk, hogy az új-
ságban az oldal ezzel a képpel kezdődjön,” – itt a szülőhá-
záról készült festményre mutat – „ott születtem, ott éltünk 
12 évig. Ezt meg legalulra tegyék hagy lássa a kezemet a 
feleségem.” Végezetül arra voltam kíváncsi, mit érez ami-
kor alkot? ,,Mindig az visz, hogy hogyan tudom legtökéle-
tesebben csinálni. Bármit csinálok, teljesen belemerülök, 
hogy hiba ne legyen benne… sose vagyok megelégedve. 
Mindig elképzeltem, mindig a legjobbat, mindig ezt hajtot-
tam egész életemben, még a kettőnk kapcsolatában is a 
feleségemmel. Volt köztünk zörgés, mindenütt van, de én 
imádtam őt, ő imádott engem, imádtuk egymást! A felesé-
gem elkényeztetett.” Drága Jani bácsi! Tündér ember volt, 
aki Angyal lett nyugodjon békében!    Zanáné Krizsán Éva 
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Sok küzdelemmel, betegséggel, sikerekkel, kudarcokkal 
és sok-sok örömmel is teli hosszú, fáradságos út végére 
ért Bágyi Mihályné Petronka 2021. január 6-án. A nélkülö-
zésekkel, szenvedésekkel megélt gyermekkor, majd a ne-
héz, kemény munkával megküzdött felnőtt- és időskor kí-
sérte életútját. Sokat mesélt nehéz életéről, a családjáért 
vállalt mindennapos fáradságos munkáról. A mindennapi 
megélhetésért már kislány korában meg kellett küzdenie, 
de a mostoha életkörülmények nem gyengítették, sőt ki-
tartóvá, edzetté tették. Ez a kitartás végigkísérte egész 
életét, melynek során sok, váratlan betegséggel is meg 
kellett küzdenie, amelyekkel szemben keményen harcolt 
és sikerült is győzedelmeskednie. Ez a harc 2021. január 6-
ig tartott. Ezen a napon elfogyott az erő. Elköltözött közü-
lünk, de emléke itt maradt velünk. Emlékezünk arra, hogy 
milyen odaadó figyelemmel, empátiával fordult a segítsé-
get igénylő emberek felé, és mindig segített. Nagy szere-
tettel és odaadással dolgozott a közösségben a közössé-
gért. Több évtizedes tevékenység volt ez. A közösségben 
tudott igazán kiteljesedni. A Vöröskeresztben bizalmiként 
hosszú éveken át tevékenykedett, így is közel kerülve, 
megismerve az embereket. A helyi nyugdíjas szervezetnek 
alapítója, tagja, majd vezetője volt. A megyei és az orszá-
gos nyugdíjas szervezetekben is tisztségviselői feladatokat 
végzett, ahol munkáját elismerték. Sok-sok találkozót, ki-
rándulást, összejövetelt szervezett az érdeklődőknek. Nem 
volt előtte akadály, mindent meg tudott oldani. Az egyik 
alapítója és szervezője volt a „Ladány nevű települések 
találkozójának” is. A helytörténeti gyűjtemény gyarapítá-
sához hozzájárult írásokkal, tárgyakkal. Személyes tapasz-
talataival segítséget nyújtott dr. Suba Györgyné írónőnek 

az „Az ONCSA áldásos te-
vékenysége a Jászságban” 
című könyve megírásához. 
Nagyon sok múltismeret-
tel rendelkezett, amelyek-
ről élményszerűen tudott 
mesélni. Petronka költői 
vénával is megáldott em-
ber volt. Nagyon sok ver-
set írt különböző alkal-
makra, eseményekre. A 
helyi újságban is többször 
olvashattuk ezeket. 2011 
óta az „Életet az Éveknek” 
Hagyományőrző Nyugdíjas 
Klub vezetője volt, súlyos-
bodó betegségéig. Az utóbbi két évben már csak otthonról 
tudott a klub életébe bekapcsolódni és tanácsokkal segíte-
ni a közösséget. Kedves Petronka! Tisztelettel elbúcsúzunk 
Tőled. Akaraterőd, munkabírásod, segítő lelked példa ma-
rad előttünk. Rád igaz az a mondás, hogy: „a szeretet aján-
dékoz, és nem tartja a tenyerét.” Te egész életedben ezt 
tetted, ilyen voltál. Köszönjük!  
Végezetül álljanak itt saját versednek sorai, amellyel  
Tőlünk búcsúztál: „Szomorúság, gyász, könny ne bántsa 
szívetek, / Isten szent áldása legyen hát veletek. / Legyen 
minden szívben öröm, hála, jóság, / Krisztus szeretete le-
gyen ma valóság. / Legyen a Föld újra békesség tanyája, / 
Az ember hallgasson egymás szavára.” Nyugodj békében! 

Életet az Éveknek”  
Hagyományőrző Nyugdíjas Klub tagjai 

Emlékük, mint lámpafény 
Lezárult egy élet 

Búcsúzunk 
Az „Életet az Éveknek” 
Szolnok megyei szervezet 
Elnökség tagjai és mind-
azok nevében is, akik is-
merték, őszinte tisztelet-
tel és részvéttel búcsú-
zunk Bágyi Mihályné 
Petronkától, aki örökre 
eltávozott. Szervezetünk 
alapító tagja 30 év alatt 
munkásságával és elhíva-
tottságával nagy részt vál-
lalt a megyei szervezet 
megalakulásában és fenn-
maradásában, a lelkiisme-
retes munkájával, vala-

mint az idősekkel való szeretetteljes baráti kapcsolataival. 
Petronka az emlékeid között őrzött sok-sok arcot, sikert, 
örömöt, az előforduló árnyakat is magaddal viszed, már 
nem tudjuk együtt felidézni, megbeszélni, de nyomot 
hagytál lelkünkben azzal, hogy sok szeretetet adtál. Emlé-
kedet megőrizzük, nyugodj békében, tudom, hogy ott a 

másik világban is megtalálod méltó helyedet. Emléked itt 
marad a szélben, a nap sugarában, a csillagok fényében és 
a mi emlékeinkben! Imádtál verseket írni, valószínű ezek-
kel a szavakkal búcsúznál: „A halál tulajdonképpen jelen-
téktelen dolog, valójában csak átmentem ide a szomszéd 
szobába. Én, én vagyok, te pedig te. Akármit is jelentet-
tünk egymásnak, egymás életében, ez mit sem változott. 
Nevezz csak nyugodtan a megszokott nevemen, beszélj 
velem ugyanolyan könnyed hangon, melyen mindig is be-
széltél. Ne változtass hangszíneden. Nevess ugyanúgy, 
ahogy valaha együtt nevettünk a vicceken. Imádkozz, mo-
solyogj, gondolj rám, emlegesd fel a nevem, nap, mint 
nap, ahogyan annak előtte is, de ne árnyékolja be semmi a 
hangulatodat, amikor szóba kerülök. Az élet nem kapott 
semmiféle új jelentést. Minden olyan, mint amilyen volt, 
nem szakadt meg a folytonosság. Az, hogy nem látnak, 
még nem jelenti azt, hogy nem kell gondolni rám! Itt va-
gyok a közelben, egészen közel. Nincs semmi baj!” Örök 
béke legyen veled! Angyalok vigyázzák álmodat! 

Gombás Gáborné 
Nyugdíjasklubok és Idősek „Életet az Éveknek”  

Jász-Nagykun-Szolnok Megyei szervezetének elnöke 



ANYAKÖNYVI HÍREK 
Halálozások:  
 Lakatos Benedek         78 éves 
 Suki Miklós           68 éves 
 Vasas Illés           94 éves 
 Tóth Józsefné Panyik Margit     88 éves 
 Bágyi Mihályné Muhi Petronella    80 éves 
 Gulyás Sándor          75 éves 
 Harján Zoltán János        76 éves 
 Gócza László          38 éves 
 Donkó József          74 éves 
 Buzgán Péterné Törlei Róza      94 éves  
Nyugodjanak békében! 
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„Csendesen alszik megpihent végleg 
Angyalok bölcsője ringatja már 
Nem jöhet vissza hiába várjuk 

Emléke szívünkben otthont talál.” 
 

Köszönjük mindenkinek, aki 
 

TÚRÓCZI KÁLMÁNNÉ 
FICSÓR TERÉZIA 

 

temetésén utolsó tiszteletét tette,  
sírjára virágot hozott, részvétet nyilvánított. 

Emléke szívünkben örökké él.  
 

A gyászoló család 

Rejtvény 

 

2021. február 

REJTVÉNY SZELVÉNY 

A rejtvény megoldását kérjük az alábbi 
címre beküldeni: Nagyközségi József  
Attila Művelődési Ház és Könyvtár (5055 
Jászladány, Kossuth Lajos u. 110). 
 

Beküldési határidő: február 24. 
 

Az január számunk szerencsés  
nyertese: Balajthi Miklósné (Kenderföld 
u.), aki a Ladányi Hírek féléves előfizeté-
sét nyerte. Az előfizetés 2021. február 
és 2021. július között érvényes.  
 

Továbbra is buzdítjuk olvasóinkat  
a rejtvényfejtésre! 

A Nyertesnek gratulálunk!  

Köszönetet mondunk mindazoknak, akik  
szeretett édesanyánk, nagymamánk, dédmama 

 

LÁZÁR JÓZSEFNÉ 
MADARÁSZ RÓZA 

 

gyászmiséjén és búcsúztatóján részt vettek, 
sírjára koszorút, virágot helyeztek,  

fájdalmunkban osztoztak. 
 

Köszönjük az Ozoróczky Mária  
Szociális Központ dolgozóinak  

odaadó munkáját, szeretetét. 
 

A gyászoló család 

 

„Elhagytad a házat, amit úgy szerettél,  
itt hagytál mindent, amiért küzdöttél.  

Most már nélküled jön el a nyár, az ősz, a tél, a tavasz,  
de bármilyen szép is, nélküled nem lesz ugyanaz!  

Bocsáss meg, ha valamit hibáztunk,  
nem tudtunk megmenteni, pedig próbáltunk.  

Kérjük az Istent, hogy jól bánjon veled,  
helyettünk angyalok simogassák fejed.  

Olyan drága voltál nekünk, hogy azt nem pótolja senki,  
lelkünk sebeit nem gyógyítja semmi.” 

 

Ezúton szeretnénk köszönetet mondani mindazoknak, akik 
szeretett édesanyánk, nagymamánk,  

 

BÁGYI MIHÁLYNÉ 
MUHI PETRONELLA 

 

Gyászmiséjén, temetésén részt vettek,  
sírjára koszorút, virágot helyeztek és  

gyászunkban osztoztak. 
 

A gyászoló család 
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2021. február Pöttöm ovi híradó 

„Brumma, brumma, brummadza, hol a medve, ki tudja. 
Barlangjában aluszik, édes mézről álmodik.” 
Kedves olvasó! Úgy gondolom, ha visszaemlékszünk gyer-
mekkorunkra, talán felidéződik bennünk egy – egy játékkal 
teli kedves emlék, ami olyan jóleső érzés volt számunkra. A 
kislányok leginkább babával játszottak, a kisfiúk pedig au-
tóval és kisvonattal, de szerintem minden kisgyermeknek 
volt egy aranyos, kedves, pihe – puha macikája, amit szíve-
sen magához ölelt, megsimogatott, beszélt hozzá, igazi 
játszótársnak tekintette. Sokaknak talán ez volt az 
„alvókája”, amihez olyan jó volt hozzábújni, átölelni, és 
vele együtt álomba szenderülni. A kis bundás játékállatok 
olyan megnyugtatóak, bársonyosan puhák, igazán szeretni 
valók. Óvodásaink közül is nagyon sok kisgyermeknek van 
játékmacija, és az óvodai csoportokban is sok kismacival 
játszhatnak a gyerekek, melyről szeretettel beszélnek, kö-
tődnek hozzájuk. Ez adott ihletet Téli Ovigalériánk megal-
kotásához. Kiállításunk alapját Nagy Katalin tanító néninek 

köszönhetjük, akinek csodálatos macigyűjteménye van, és  
felajánlotta számunkra! Az ő macikái „látogattak el hoz-
zánk”, és örvendeztették meg a gyerekeket, felnőtteket 
egyaránt. Macigyűjteményét kiegészítve az óvodai- és böl-
csődei kismacikkal, igazán mesebeli kiállítás kerekedett a 
Tündérkert és a Szivárvány óvodákban. Látható itt kismaci 
– nagymaci, barnabundás – feketebundás, mosolygós – 
morcos, erdei maci – jegesmaci – pandamaci, sapkás – sza-
lagos – virágos, szundikáló maci és természetesen nem 
hiányozhat a mindenki által oly jól ismert Mici Mackó sem. 
A kiállítás megnyitását február 2 – hoz kötöttük, ugyanis a 
néphagyomány szerint, ha a medve előjön a barlangjából, 
és meglátja az árnyékát, akkor visszabújik még téli álmot 
aludni, mert még hideg tél jöhet. Ha viszont borús felhők 
takarják az eget, az a maci számára azt jelenti, hogy nem-
sokára vége a télnek, közeledik a várva várt tavasz. Így 
hangoljuk össze, a gyermekek értelmi képességét elősegí-
tő események adta lehetőségeket, melyek a külső világ 
megismerése tevékenységünkben hozzájárulnak a gyerme-
kek képességfejlesztéséhez. Rálátnak az ok – okozati ösz-
szefüggésekre, fejlődik gondolkodásuk, bővülnek ismere-
teik. Kiváló lehetőség nyílik a – vadon élő állatok télen – , 

valamint – a sarkvidéki állatok – témakörök játékos feldol-
gozására, a mindennapi játékukban való megjelenítésre. 
Az élmények nagy hatást gyakorolnak a rajzos – alkotó 

tevékenységeikre is. A látottakat kreatívan megjeleníthetik 
rajzolással, színezéssel, egy-egy kézműves alkotással is. A 
kedvenc macis mondókák, versek, mesék bővítik a gyer-
mekek szókincsét, fejlesztik kifejezőkészségüket, bátorítja 
őket az egyéni versmondásra. Ki ne szeretné „morgós” 
macihangon elmondani a „Dirmeg, dörmög a medve…” 
kezdetű mondókát. Az óvónénikkel való közös éneklés 
mindig örömet jelent a gyermekek számára, legfőképp ha 
azt játékos – utánzó mozdulatokkal kísérik. És hát termé-
szetesen a mozgás, mozgásos játékok tevékenységünkben 
is számos lehetőség adódik a „mackós” játékok eljátszásá-

ra. A medveva-
dászat nevű 
játék, még az 
óvónéniknek is 
mosolyt csal az 
arcára, mert 
annyira tréfás, 
annyira mókás, 
amelyet a gye-
rekekkel együtt 
átélni a leg-
jobb. A kiállítás-
ra látogató gye-
rekeknek a 
m e g l e p e t é s 
sem marad el! 
Az egyik kedves 
maci egy 
mézescsuprot 
tartogat az ölé-
ben, melyben a 

gyerekek számára „édes – mézes” finomság rejtőzködik. 
Örömmel fogadták, mert hát minden kisgyermek szereti a 
cukorkát, főleg ha azt egy MACITÓL kapja. 

Kun Frigyesné 
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